
  
  العربيالعربيالمستخلص المستخلص 

 
  ينبوع الحواة في تفسير القرآن الكريمكتاب 

 ( هـ565)المتوفى  –لابن ظفر الصقلي 

 (تحقوقودراسة  -تفسير سورة الأعراف ) 

ذ

 ( . دكتوراه  –كلوة التربوة للبنات  –قسم الدراسات الإسلاموة ) الجحدليساموة بنت عبد الحمود : اسم الباحثة 

 .ي فهد بن عبد الرحمن الروم/ د.أ: المشرف 

 المستخلص

وؼتكقنذػـذاذاظبحـثذعــذعق عـةذذذذذ(ذ.ذػـ565)ؼققمذػذاذاظبحثذسلكذتحقوؼذعتنذطتابذتفديرذؼنبقعذالحواةذ،ذلابـذزفرذاظصقللذ

وبابينذوخاتمةذوصهارسذ،ذصيعاذالدق عةذصفوهاذخطبةذاظرداظةذ،ذوأػموةذالدقضقعذوأدبابذاختواره،ذواظ راداتذاظدابقةذ،ذوعنهجلذفيذ

ذ.ذذخطةذاظبحثذذطتابةذاظبحثذ،ذثؿَ

سصرهذ،ذوترجمتفذ،ذوعكاغتـفذذ،ذ(ؼنبقعذالحواةذ)سـذعًظػذطتابذ:ذالأولذ:ذوصوفذصصلانذوأعاذاظبابذالأولذصهقذضدؿذاظ رادةذ،ذ

تحقوؼذادؿذاظكتـابذ،ذوتقثوـؼذغدـبتفذلدًظفـفذ،ذوعـنهجذالدًظـػذفيذذذذذذذ،ذوصوفذ(ذؼنبقعذالحواةذ)ذسـذطتابذ:ذاظفصؾذاظثاغلذاظعلموةذ،ذو

ذ.ذ،ذوعكاغتفذاظعلموةذ،ذووصػذاظندخةذالدعتم ةذفيذاظتحقوؼذاظكتابذوعصادرهذ

وػـذاذذذ((.ؼنبـقعذالحوـاةذذذ))ذتفدـيرذذمخطـق ذذعـذتحقوؼذتفديرذدقرةذالأسرافذذصق ذاحتقى:ذضدؿذاظتحقوؼذ:ذاظبابذاظثاغلذوأعاذ

ذ.اظبابذػقذصُلبذاظرداظةذوظبُهاذ

ذ:ظتقصوات،وعنهاثؿذتيتلذالخاتمةذظتبوَـذأبرزذعاذتقصلتذإظوفذعـذغتائجذععذبعضذا

ذ.أغفذاظقثوقةذاظقحو ةذإلىذحِ ذالآنذاظتيذتعطوناذصقرةذواضحةذسـذابـذزفرذعفدِراًذ (1

ذ.ذاذتمالذتفديرهذسلكذاظتفديرذالديثقرذ،ذحوثذأطثرذعنفذوضَ عفذسلكذشيرهذ (2

ذ.اػتماعفذاظباظغذفيذاظقراءاتذحوثذؼص رذتفديرهذظكؾذعقطعذعـذاظدقرةذبذطرذاظقراءاتذصوهاذ (3

ذ.ذاذتمالذػذاذاظتفديرذسلكذالأحادؼثذاظنبقؼةذاظتيذلاذيخلقذتفديرذطؾذعقارعذاظدقرةذعنها (4

ــةذ،ذذذذذذ (5 ــاءذاظل  ــيضقالذسلم ــؽذب ــكذلظ ــتعمالاتهاذعدــت لًاذسل ــرداتذواد ــاغلذالدف ــذطرذعع ــثذؼ ــةذ،ذحو ــفذباظل  اػتماع

ذ.ذوباظشقاػ ذاظشعرؼةذ

 .ذالد غلذسرضذعًظِففذظبعضذسلقمذاظقرآنذطيدبابذاظنزولذ،ذواظندخذ،ذوالدكلذو (6

سناؼتفذاظفائقـةذبىؼـاتذالأحكـامذ،ذولطـرذالأحكـامذالددـتنبطةذعنهـاذ،ذعـعذبوـانذالأدظـةذ،ذولطـرذأضـقالذاظفقهـاءذذذذذذذذذذذذذذ (7

ذ.ذفيذلظؽذ

ذ.ذاذتمالذتفديرهذسلكذاظع ؼ ذعـذاظترجوحاتذلأضقالذالدفدِرؼـذ (8

ذ.ذظقرآغوةذاذتماظفذسلكذاظع ؼ ذعـذاظفقائ ذواظعبرذالدنثقرةذفيذتفديرهذ،ذوالددتنبطةذعـذالآؼاتذا (9

ذ.ذماذػقذحالذاظكثيرذعـذطتبذاظتفديرأطثرذالدًظػذفيذتفديرهذعـذالاستمادذسلكذالأخبارذالإدرائولوةذ،ذطذ (11

وض ذاحتقىذاظبحثذبع ذالخاتمةذسلكذاظفهارسذاظتيذاذـتملتذسلـكذصهـرسذالآؼـاتذاظقرآغوـةذ،ذوصهـرسذالأحادؼـثذاظنبقؼـة،ذذذذذذذذذ

سـلامذ،ذوصهـرسذشرؼـبذالدفـردات،ذوصهـرسذالأعـاطـذواظبلـ انذ،ذوصهـرسذذذذذذذذذوصهرسذالآثارذ،ذوصهرسذالأبواتذاظشعرؼة،ذوصهـرسذالأذ

ذ.ذاظطقائػذواظفرقذ،ذوضائمةذالدصادرذوالدراجعذ،ذوصهرسذالدقضقساتذ،ذوالحم ذللهذ

ذ.ذوصلكذاللهذسلكذغبوناذمحم ذوآظفذوصحبفذأجمعينذ
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Abstract 

This research is dedicated to verify the text of "Life Headspring" in Dignified Qura'n Exegesis 

Book for Ibn Dhafr AL Saqqli (565 H).  The research is composed of a preface, two chapters, 

epilogue and indexes. The preface contains the research speech , the subject's importance, reasons for 

choosing it, the previous studies, my research methodology then the research plan. 

The first chapter is the core of the study; it is divided into divisions the first of which: talks about 

the author of " Life Headspring" , his age, translation, his scientific status , however, the second is 

about " Life Headspring" Book , it includes a verification for the book name, authentication of 

attributing it to its author, the authors methodology in writing the book, its resources, scientific status 

and describing the certified copy in verification. 

The second Chapter: Verification Chapter; it includes a verification for Exegesis of Surat AL 

A'raff (The Heights) from "Life Headspring script, this chapter is the core of the study. 

Then comes the epilogue to indicate the most important results that I came to together with some 

recommendations like:  

1- It is the only document that gives us a clear vision about Ibn Dhafr as an interpreter until 

now. 

2- His exegesis includes the handed down exegesis , so, he mentioned it a lot and gave it the 

priority 

3- His utmost concern of readings as he makes his exegesis for every chapter by mentioning its 

methods of reading 

4- This Exegesis includes the Prophetic Hadiths that are frequently mentioned in every chapter 

(Surat) 

5- His utmost concern of language as he mentions vocabularies meanings and usages and 

presents the evidence of scientists opinions and poetry evidences 

6- His book presents many Qura'an Sciences like; Reasons of Revelation, abrogation, Makki 

and Madani. 

7- His utmost care of rules verses, presenting the apprehended rules with evidences and the 

scientists opinions in it. 

8- His exegesis includes many of interpreters' considering.  

9- His exegesis includes many of benefits and examples spread all over his exegesis and that are 

extracted from Qura'anic Verses 

10-  The author mentioned a lot of Israeli narrations as the case is in many exegesis books. 

The research includes many indexes after the epilogue. These indexes include indexes for 

Qura'anic verses, an index for Prophetic Hadiths, an index for the narrations, an index for poetic 

lines, an index for the famous persons, an index for the strange vocabularies, an index for places 

and countries, an index for schools and sects, sources and references and subjects' index. 

Praise be to Allah. Peace and Mercy may be upon our Prophet, his offspring and all of his 

Companions. 

 


